
ادامه از صفحه اول
کارم در ای��ن فیل��م تمام ش��ده بود که ج��واد صفا، 
فیلمبردار این فیلم به بنده گفت در آینده، سینما تو را 

جذب خواهد کرد.
 فیلم هایی که نام بردید، در تلویزیون هم پخش شد؟

بله! همه فیلم هایی که نام بردم از تلویزیون به صورت 
سریال پخش شد.

سال 74 برای بازی در »روز فرشته« به بهروز افخمی 
معرفی شدم و اولین بار که آقای افخمی را دیدم خیلی 
از ایشان خوشم آمد؛ بسیار آدم خاکی و بی ریایی است 
اما متاس��فانه تیم عوض ش��د و جز بازیگران اصلی، تیم 
جدی��د آمد و نتوانس��تم در آن فیلم ب��ازی کنم که اگر 
بازی می کردم شاید جزو کسانی بودم که الان بازنشسته 

سینما بودم.
ناگفته نماند یکی از کسانی که باعث معرفی کارهایم و 
پیشرفت بنده شد، دوست عزیزم محمدرضا میرزامحمدی 

بود که بسیار مدیون او هستم.
فیلم »عمودی ها« را هم در خدمت حجت  ذیجودی 
بودم که نقش اصلی را داش��تم. »شکر تلخ« را با احمد 
کاوری کار کردم که نقش کوتاهی داشتم که بعد از آن، 
بنده را برای فیلم »قفسی برای پرواز« که نویسنده این 
کار هم خود ایش��ان بود، به یوسف سیدمهدوی معرفی 

کرد.
در سینما هم چند کار انجام دادم که دیده نشد. البته 
یک کار با مهرداد فرید انجام دادم که نقش یک نابینا را 
داشتم و بسیار هم کوتاه بود؛ این فیلم به جشنواره فجر 
راه یافت و کسانی که فیلم را دیدند، گفتند خیلی خوب 
در ای��ن فیلم ایفای نقش کردی ولی چون خیلی کوتاه 
بود هیچ توجهی به آن نشد. معمولا نقش هایی که بازی 
می ک��ردم زیاد مورد توجه ق��رار نمی گرفت؛ البته مورد 
توجه رس��انه ها قرار نمی گرفت اما بیننده ها و همکارانم 
راضی بودن��د و تعریف می کردند. این اواخر در یک کار 
ب��ا عباس رافعی در نقش روحانی همکاری کردم. بعد از 
آن به بهرنگ توفیقی معرفی شدم و »بی همگان« را کار 
کردم که خیلی از نقشم تعریف کردند و مرا مورد لطف 

قرار دادند.
 در جشنواره فجر امسال در بخش سودای سیمرغ برای 
فیلم »صبح اعدام« حضور دارید؛ درباره این فیلم و ابعاد 

آن به صورت کلی برای مان توضیح دهید.
استاد بنده، سیداشرف طباطبایی با من تماس گرفت 
و گف��ت به دفتر بهروز افخمی بروم. رفتم و درباره فیلم 
»صبح اعدام« و سبک و سیاق آن صحبت کردیم. افخمی 
ب��ه بنده گفت چش��م ها و صدایت خیلی خوب اس��ت، 
صورتت را باید شبیه طیب حاج رضایی کنیم که با گریم 
شروع به کار کردیم و بعد با ارسطو )خوش رزم( شروع 
به تمرین کردیم. در این فیلم قرار بود بنده اس��ماعیل 

رضایی را معرفی کنم.
 از موض�وع فیلم »صبح اع�دام« برای مان بگویید که 
راجع به چیست و اصلا چطور شد این فیلم ساخته شد 

و بعد چه شد این نقش را پذیرفتید؟
س��ال ها قب��ل بهروز افخم��ی گزارش��ی را در 

روزنام��ه کیه��ان می بیند که نظ��رش را جلب 
می کند و دنب��ال فرصتی می گ��ردد تا فیلمی 
درباره این گزارش بس��ازد. این گزارش ش��رح 
وصیتنامه ش��هید اسماعیل رضایی بود. در این 
وصیتنام��ه گفته بودند بگویید آقای خمینی به 
ش��ما نفری 250 تومان داده ک��ه به خیابان  ها 
بروی��د. بعدها متوجه ش��دند اینه��ا آنقدر پول 
 داش��تند که 250 تومان حتی پول خردشان هم 

حساب نمی شد. 
 قصه »صبح اعدام« راجع به چه موضوعی است؟

س��ال 1342 بعد از 15 خرداد تعداد بس��یاری 
را دس��تگیر می کنن��د؛ از جمله طیب حاج رضایی 

که موج��ب تعجب خیلی ها می ش��ود، چون او 
به شاه دوس��تی معروف بود اما در برهه ای هم 
با اس��ماعیل رضایی و تعدادی از علما رفت و 
آمد داش��ت و اهل مسجد و حسینیه بود. این 
2 نفر را دس��تگیر می کنند. فیلم هم در مورد 

صبح همان روزی اس��ت که این 2 نفر را از خواب بیدار 
می کنند می برند و اع��دام می کنند و در روایت متوجه 
می ش��ویم این 2 نفر را بی دلیل اعدام می کنند. فقط به 
خاط��ر اینکه به اینها گفته بودند کاری که ما می گوییم 

را انجام بدهید و اینها هم انجام نداده بودند.
 کوت�اه، اصطلاحا دوخطی کار را برای  مخاطب توضیح 

بدهید.
دوخط��ی کار این اس��ت که س��اواک از ای��ن 2 نفر 
می خواه��د همه جا اعلام کنند و بگویند امام به ش��ما 
پ��ول داده تا امام را اعدام کنن��د اما اینها نمی پذیرند و 
می گویند ما با اولاد پیامبر درنمی افتیم و دروغ نمی گوییم 
و چون این کار را نمی کنند، آنها را اعدام می کنند. ضمن 
اینکه در آن زمان بس��یاری از گنده لات ها مثل طیب را 

از بین می بردند.
 چه شد شما این نقش را پذیرفتید؟

واقعیت این است که به هر کسی غیر از من هم این 
نقش را می دادند با کمال میل قبول می کرد. اعتقاد دارم 
خیلی از نقش ها را خداوند قس��مت آدم می کند؛ کسی 
جای کس دیگر را در سینما نمی تواند بگیرد و هر کسی 

سرنوشت خودش را دارد.
 قب�ل از اینکه این نق�ش را قبول کنی، در مورد طیب 

حاج رضایی پژوهش و تحقیق کرده بودی؟
بله! خیلی زیاد.

 از شخصیت ایشان برای مان بگویید.
طی��ب حاج رضایی در محل��ه صابون پزخانه که یکی 
از محله ه��ای قدیم��ی ته��ران ب��ود، زندگ��ی می کرد. 
پ��درش با فقر و بیچارگی او را بزرگ می کند. او یکی از 
گنده لات های تهران بود که در کودتای 28 مرداد ش��اه 
را بازمی گردانند و مصدق را زمین می زنند. هرچه سن و 
سالش بالاتر می رود، متحول می شود و کم کم به سمت 
و س��وی حس��ینیه داری و مس��جد رو می آورد و عشق 
امام حس��ین)ع( در وجودش شکل می گیرد. با آیت الله 
کاشانی و چند آیت الله دیگر هم رفت و آمدهایی داشت 
که به مرور مس��یر زندگی اش عوض می شود و دست از 
لات بازی و حاشیه سازی برمی دارد. حتی جلوی کسانی 
ک��ه ظالم بودند و به مظلوم ها و دیگران ظلم می کردند، 
می ایس��تاد و حق شان را می گرفت، در صورتی که قبل 
از این چنین آدمی  نبود. در جایی امام به ایش��ان لقب 
»حر« را می دهند. حتی به او می گویند عکس های امام 
را از بی��ن ببر اما قبول نمی کند و می گوید من با عکس 

اولاد پیامبر این کار را نمی کنم.
 جشنواره فیلم فجر امسال را چطور 

دیدید؟
تا به حال س��ابقه شرکت 
در جشنواره فیلم را نداشتم 
ولی چندین بار در جشنواره 
تئاتر و جشنواره بین المللی 
تئاتر ش��رکت کرده ام. این 
برای اولین بار است 

که در جش��نواره فیلم فجر ش��رکت می کنم و به نظرم 
فیلم های خوبی در این جش��نواره شرکت کرده اند. مثلا 
اینکه محمودکلاری و جواد عزتی فیلم ساخته اند، برایم 
خوشایند است. موفق به دیدن تمام فیلم ها نشده ام ولی 
فیلم های��ی که دیده ام خیلی خوب بودند و تعریف بقیه 
فیلم ها را هم زیاد شنیده ام ولی به هر حال این منتقدان 

هستند که باید نظر نهایی را درباره فیلم ها بدهند.
 چقدر در نقش خودت موفق بودی؟

خیلی موفق بودم و این را بر اساس نظرات کارشناسان 
می گویم. خودم خیلی راضی بودم ولی معمولا یک بازیگر 
وقتی فیلمش را می بیند، ش��روع به نقد کردن خودش 

می کند. در مجموع از بازی خودم لذت بردم.
 همبازی هایت چه کسانی بودند؟

ارسطو خوش رزم که سابقه بازی در تئاتر و تلویزیون 
را دارد، محس��ن آوری، کاوه داراب��ی، مهرداد نیکنام که 
س��ابقه بازی های فراوانی در تئاتر و سینما دارد و استاد 
داود فتحعلی بیگی که ایشان هم استاد همه ما هستند و 
زحمات زیادی در این عرصه کشیده اند. نقش های فرعی را 
هم بچه هایی بازی کردند که تحصیلکرده بودند؛ یکسری 
هم قبلا فیلم بازی کرده و دانش آموخته دانشگاه بودند. 
در این فیلم همه با هم خوب بودند و کمال همکاری را 
داشتند و این خیلی به من کمک می کرد که با آرامش 

کارم را انجام دهم.
 به نظر شما بهروز افخمی چقدر در کارگردانی »صبح 

اعدام« موفق بود و توانست حق مطلب را ادا کند؟
 ما به عنوان بازیگر نسبت به بیننده نگاه متفاوت تری 
داریم، ضمن اینکه این فیلم جنبه های سیاسی و اعدام 
هم دارد. به نظر بنده افخمی در این کار خیلی موفق بود.
 به نظر ش�ما »صبح اعدام« در چه بخش هایی کاندیدا 

می شود؟
در بخش های کارگردانی و فیلمبرداری خیلی خوب 

بود. بازیگران هم خیلی خوب نقش شان را ایفا کردند.
 آیا مس�عود شریف می تواند نظر هیات داوران را برای 

کاندیدا شدن سیمرغ جلب کند؟
بل��ه! با نظرات کارشناس��ی که این روزها به گوش��م 
می رس��د و احساسی که نسبت به بازی خودم دارم، بله! 
می توانم. نقش��م بس��یار زیاد قابل توجه بود. در تئاتر و 
تلویزیون به خودم نمره زیر 70 ندادم و نسبت به شرایطی 

که داشتم، با انصاف در مورد خودم این را می گویم .
 آینده سینمای ایران را چطور می بینید؟

در هر صورت تحولات سیاسی روی مسائل فرهنگی 
تاثیرگذار است. یکسری مسائل سیاسی برای مان اتفاق 
افتاده که یکسری بازیگر بنا به دلایلی به مسائل سیاسی 
ورود کردند، حتی برخی از این بازیگران از کشور خارج 
شدند و برخی به هر دلیلی حذف شدند. در کل، سینمای 
ایران در حال پوس��ت اندازی است. بنده 52 سال دارم و 
حدود 40-30 سال است بازیگران را می بینم. قبلا چند 
بازیگ��ر بودند که در همه فیلم ه��ا همان چند نفر بازی 
می کردند ولی الان یکس��ری جوان آمده اند و یکس��ری 
تحولات ایجاد کرده اند و اگر جوان ها به تعهدات شان عمل 
کنند، با توجه به اینکه سینمای ایران آدم های باتجربه و 
اساتید بزرگی دارد، تعامل اینها در آینده می تواند اتفاقات 
خوبی را رقم بزند. حتی کارگردان های جوان هم به سینما 
ورود کرده اند و اگر در مس��ائل سیاسی ورود نکنند و به 
کار و حرفه  خودش��ان بپردازند، آینده  خوبی در سینما 

خواهیم داشت.
 آیا معتقدید باید به سمت کشف استعدادها برویم؟

بله! اما س��الخورده ها هم باید حضور داش��ته باشند، 
زیرا وجودش��ان نعمت اس��ت. باید رودربایستی ها را در 
تئاتر، تلویزیون و س��ینما کنار بگذاریم، بویژه بازیگری 
ک��ه تیر آخر یک گروه اس��ت. باید کش��ف و تربیت 
کنیم و حواس مان باشد بازیگرانی که لیاقت دارند، 

ورود کنند.
 آیا این اولین اثر حرفه ای س�ینمایی ش�ما در 

سطح الف است؟
بله!

 مس�عود ش�ریف را در بی�ن آثار س�ودای 
سیمرغ و جشنواره فجر چهل ودوم چگونه 

ارزیابی می کنید؟
پیش��ینه کار بنده کمتر از دوستان نیست. به اندازه 
خودم زحمت کش��یده و کار کرده ام. با وجود اساتیدی 
که داشتم با سختی در این حرفه رشد کردم؛ نتوانستم 
دانشگاه بروم، آموزشگاه بروم و ارتباطات آنچنانی داشته 
باشم و به نظرم همه اینها قابل ارزیابی است ولی ما باید 

کار بازیگر را ارزیابی کنیم نه سابقه اش را.
 برای شما آرزوی موفقیت دارم و حرف آخر... .

س��ال ها پیش به نیت 5 ت��ن آل عبا یک 5 تن برای 
خودم انتخاب کردم؛ پدرم، مادرم، همسرم و 2 فرزندم. 
متاس��فانه پدرم در قید حیات نیس��ت ام��ا خیلی دلم 
می خواس��ت این 5 تن زندگی ام بودن��د و این لحظات 
شیرین را می دیدند. از همه دوستانی که پیام های خوب 
برایم می فرستند سپاسگزارم و باید بگویم این پیام ها به 
اندازه یک سیمرغ برایم ارزشمند است، بویژه مردم استان 
کهگیلویه وبویراحم��د که از نزدیک با آنها زندگی کردم 
و سر سفره شان نشستم و بسیار زیاد به من لطف دارند 
و اگر اتفاقی بیفتد و برنده سیمرغ شوم، تقدیم خانواده 
عزیز و مردم خوب استان کهگیلویه وبویراحمد می کنم.

همچنین چی��زی که در مورد فیل��م »صبح اعدام« 
می خواستم بگویم این است که پایه و اساس یک فیلم، 
متن آن اس��ت. بنده بر اساس این متن و دریافت هایی 
ک��ه از آن دارم، ب��ا راهنمایی های کارگردان به س��مت 
ایفای نقشم می روم تا آن شخصیت را خلق کنم. گاهی 
مشکلات رفتن به سمت شخصیت، جذابیت کار را برای 
ما بیشتر می کند و ما متوجه می شویم اگر نظر تماشاگر 
را به سمت خودمان جلب کنیم، موفقیت حاصل می شود، 
لذا آنطور که من ش��نیدم بازی های این کار خوب بوده 
و مورد پس��ند واقع ش��ده است. بنده، ارس��طو، آوری، 
فتحعلی بیگی، پوریا منجزی و دیگر دوستان که کنار هم 
کار می کردیم، یکدست بودیم و می دانستیم اتفاقی را رقم 
می زنیم که شاید از عهده عده ای بر نمی آید یا خارج است 
یا اینکه مشکل است، لذا برای خود ما هم بسیار سخت 
و چالش برانگیز بود، چ��ون ضمن اینکه متن را خوانده 
بودم، به شخصه سعی داشتم راجع به این موضوع تحقیق 
 کنم ت��ا خودم را به لحاظ ذهنی بهت��ر برای این نقش 

آماده کنم.
چیزی غیر از بحث اعتقادی برایم در این کار شاخص 
بود، بحث تحول بود؛ مثل طیب که آشنایی با اسماعیل 
رضایی و دس��تگاه امام حسین)ع( باعث تحولش شد و 
این برایم خیلی مهم بود. یکی از چیزهایی که خیلی به 
آن فکر می کردم، این بود که طیب متحول شده، حالا به 
هر دلیلی و حتی این می تواند سمبل خوبی برای جامعه 
باش��د؛ چه برای کس��انی که به دنبال آزادی و مس��ائل 
سیاس��ی هستند، چه کسانی که درگیر مسائل شخصی 
هس��تند؛ این می تواند نمادی برای تحول باش��د. آدمی 
که برای خودش برو بیایی دارد و می تواند موقعیت های 
عجیب و غریبی به دست بیاورد، یک دفعه متحول شود و 
با اینکه او را تهدید به مرگ کردند ولی باز هم نپذیرفت 
و گفت کارهایی را که ش��ما می گویید انجام نمی دهم و 
راه خودم را پیدا کرده ام و خط حضرت امام و اهل بیت 
را پیش گرفت؛ برای همین شخصیت طیب برایم بسیار 
جذاب ب��ود. یادم می آید به آق��ای افخمی گفتم کاش 
می ش��د کل زندگی طیب حاج رضایی را می ساختیم و 
به تصویر می کش��یدیم، چون شخصیت جذابی داشت، 
آدم بزن به��ادری بود و مقابل ظلم می ایس��تاد و از حق 
مظلوم دفاع می کرد. به نظر بازی کردن شخصیت طیب 
بس��یار سخت اس��ت، چون آدمی با آن همه ابهت مورد 
کم لطفی قرار می گیرد. او را به س��لول می برند و خیلی 
راحت اعدامش می کنند. به قول اسماعیل رضایی حتی 
لحظ��ه آخر هم اگر به امام پش��ت می ک��رد و علیه امام 
حرف می زد، مورد عفو قرار می گرفت اما پای حرف خود 
ایستاد و به امام پشت نکرد. به لحاظ سیاسی، اجتماعی 
و عقیدتی می تواند الگوی خوبی باش��د برای کسانی که 
می خواهند متحول ش��وند. به نظرم لقب حر که امام به 
او دادند، برازنده اش بود. همه ما می دانیم که حر یکی از 
قهرمانان عاش��ورا بود که در لحظه آخر متحول می شود 
و به سمت امام حس��ین)ع( می رود و این خیلی جالب 
اس��ت که امام به طیب حاج رضای��ی لقب »حر« دادند. 
طیب تمام خانواده، پول، زندگی، زن و بچه  خود را رها 
کرد و از امام حمایت کرد و گفت من نس��بت به امام و 
انق��لاب دروغ نمی گویم، حتی به روایتی می گویند به او 
گفتند به امام فحش بده که او بازهم قبول نکرد؛ حتی 

به قیمت زندگی اش.
نمی دان��م ما در پیاده ک��ردن این نقش چقدر موفق 
بودیم؛ قضاوتش با کس��انی که این فیلم را می بینند. از 
همین جا دوباره از آقای افخمی بابت اعتماد به خودم تشکر 
می کنم. کار با ایشان برایم بسیار لذتبخش بود. ایشان آدم 
بسیار باشرف و باشخصیتی است. به بازیگران خیلی کمک 
می کند و پیگیر اس��ت. امیدوارم در جشنواره فجر همه 
کارها دیده شود. امیدوارم منتقدان عزیز درباره بازیگری 
هم صحبت کنند، چون کمتر دیده شده که صحبتی در 
 مورد بازیگر شود و امیدوارم بازی بنده هم مورد پسند قرار 

بگیرد.

گفت وگوی »وطن امروز« با مسعود شریف، بازیگر نقش طیب حاج رضایی در فیلم »صبح اعدام« 
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 پوسترهای ادوار جشنواره های فجر 
به نمایش گذاشته شد

نمایشگاه پوسترهای ادوار جشنواره های فیلم، تئاتر، 
موسیقی و هنرهای تجس��می فجر در کوشک باغ هنر 
افتتاح ش��د. مدیرکل هنرهای نمایشی وزارت فرهنگ 
و ارش��اد اس��لامی در این آیین با اشاره به اینکه پوستر 
یک��ی از اقلام مهم و تاثیرگذار در ه��ر رویداد هنری به 
شمار می آید، اظهار داشت: پوستر در حوزه تئاتر جایگاه 
وی��ژه ای دارد، زیرا مخاطب برای اینکه جذب اثر ش��ود، 
به المان نیاز دارد. در طول س��ال های اخیر در کنار تمام 
سیاست ها و نگرش هایی که نسبت به حوزه تئاتر وجود 
 داشته، پوس��تر همواره از جایگاه ویژه ای برخوردار بوده 
است. کاظم نظری افزود: امروز شاهد همنشینی و هم افزایی 
هنرهای مختلف در کنار هم هستیم و این اتفاق به واسطه 
ظرفیت پوستر رقم خورده است. لازم است از تعامل هنرها 
بیشتر بهره گرفته شود. کما اینکه پوستر در ایجاد جذابیت 
و شکل گیری دیدگاه زیبایی شناسانه مخاطب نسبت به 
جشنواره ها و رویدادهای هنری نقش موثری دارد و البته 
می تواند مبنای ارزشگذاری آن رویداد توسط مخاطبان 

هم قرار گیرد.

 آغاز پخش سریال »سنجرخان« 
از 24 بهمن

سریال تاریخی »سنجرخان« به نویسندگی زنده یاد 
ضیاءالدین دری داس��تان یکی از قهرمانان کرد است که 
»فرشید گویلی« بازیگر محلی کردزبان نقش اصلی آن 

را ایفا می کند. 
محم��ود پاک نیت، احمد نجفی، جلیل فرجاد و پیام 
دهکردی از دیگر بازیگران این س��ریال تاریخی هستند. 
»سنجرخان« به تهیه کنندگی سعید جلالی و کارگردانی 
محمدحس��ین لطیفی در معاونت امور استان ها در 26 
قسمت تهیه و تولید شده است و پخش آن از شبکه یک 

سیما از هفته آینده آغاز خواهد شد.

گفتوگو
 گفت وگوی »وطن امروز« با بابک خواجه پاشا در 

آستانه اکران فیلم »آبی روشن« در جشنواره فیلم فجر

فیلمی درباره خانواده
ادامه از صفحه اول

 در فیل�م »آب�ی روش�ن« ب�ا اینکه هر ک�دام از 
ش�خصیت های قص�ه ش�اید در می�زان اعتقادات 
دینی خود کمرنگ یا پررنگ هس�تند اما نماد هایی 
مذهبی در فیلم وجود داشت که به هر یک از اینها 
رب�ط می یاف�ت. چقدر این ه�دف را در درام دنبال 

کرده بودید؟
هویت ایرانی با باورهایش تعریف می شود. مذهب و 
دین ما نیز عین هویت ما است و ایرانی با این هویت 
زیست می کند. تمام کاراکترهای »آبی روشن« نیز 
هویت ایرانی دارند و درجات مختلفی از باورمندی  به 

دین و مذهب در تمام آنها نمود یافته است.
 همکاری با سازمان هنری - رسانه ای اوج در این 
پروژه چه م�واردی را به قصه اضافه و کم کرد. نوع 

نگاه تان چقدر به یکدیگر نزدیک بود؟
سازمان اوج در این پروژه تا جایی که ورود کرده 
و اگر نظری داشته به ما ارائه کرده، در مسیر بهبود 
فیلم بوده اس��ت. آنها به اندازه و درس��ت در مسیر 
تولید فیلم »آبی روش��ن« حضور داش��تند و گپ و 
گفت های مان دوس��تانه و صمیمی و جهت ارتقای 
کیفی پروژه بود. اوج مش��ورت را قاعده کار خود در 
ارتباط با فیلمساز قرار داده و باید از این بابت تشکر 
کرد. این سازمان به سینمای انسانی و آثاری درباره 

سبک زندگی مردم می پردازد.
 در این سال ها سینمای ایران به سمت لوکیشن هایی غیر 
از تهران رفته و در فیلم قبلی هم همین ماجرا نمود داشت.
ای�ن ماجرا دش�واری های خ�ود را در تولی�د دارد. 
ضمن اینکه مناس�بات کاراکترها و بعضی موارد را 
به قصه اضافه می کند. در این پروژه این بعد چطور 

رقم خورد؟
باورم این است وقتی وارد اقلیمی دیگر می شویم و 
با فرهنگ های دیگر برخورد می کنیم، فیلم از کلیشه 
خارج می شود و به جذابیت های بصری می رسد. ایران 
ظرفیت این را دارد که هزاران ش��هرک و لوکیشن 
سینمایی در آن ساخته شود. وقتی وارد این مناطق 
می شویم، می توانیم از بازیگران بومی کمک بگیریم 
و به نظرم باید بیشتر روی این ویژگی در سینما کار 
کرد. اگر درام بطلبد که از پایتخت دور باشیم، باید 
این کار را بکنیم. سختی بخشی از حرفه  سینماست 
و اتفاقا هر چه با آن دست و پنجه نرم کنیم، خروجی 

کار بهتر خواهد بود.
 سخن پایانی؟

یک سنگ تراش قطعا علاوه بر داشتن تیشه یا هر 
ابزاری که بتواند س��نگ را تراش بدهد، باید دارای 
احساساتی باشد که به سنگ شکل دهد و از درونش 
بتراود. داش��تن ابزار صدا، دوربین و امکانات زیاد ما 
را تبدیل به فیلمساز نمی کند، ما در بیشتر فیلم ها 
و ژانرها بویژه زمانی که درگیر فناوری می شویم، از 
روابط جا می مانی��م. زمانی یک فیلم جان دارد که 
به روابط و مناسبات کاراکترها توجه و فیلمنامه اش 
اصولی نوش��ته ش��ود. حال هر قدر امکانات بهتر و 
پروداکش��ن قوی تری داشته باشیم می توانیم فیلم 
بهتری داشته باشیم. فیلم خوب باید ابتدا فیلمنامه 
صادقانه ای داشته باشد، خلاق و نو باشد و نگاهی غیر 
از کلیشه داشته باشد. امیدوارم در سینمای ما بیشتر 
به فیلمنامه ها و آثار درست و اصولی پرداخته شود.

اخبار


